
بهمن ماه پارسال بود كه معاون وزير كشور و 
رئيس سازمان امور اجتماعي، مصرف الكل را 
يك آسيب اجتماعي  دانست و آماری از نرخ 
شيوع الكل را در كشور اعلام كرد. آمارهاي 
غيررسمي نيز در خصوص مصرف مواد مخدر 
مخصوصاً صنعت�ي در ميان جوان�ان مطرح 
مي  ش�ود و از طرف ديگر تعداد جواناني كه 
ن�ه كار مي  كنند و نه تحصي�ل، نگران كننده 
توصيف مي  ش�ود. هر چند آمارهاي رسمي 
در اين خصوص ش�ايد كامل نباشد، ولي كم 
 و بيش بخش�ي از اي�ن وضعي�ت در جامعه 
قابل مشاهده است. به منظور بررسي دلايلي 
كه موجب ش�ده با اين آسيب  هاي اجتماعي 
روبه رو باشيم به سراغ يكي از جامعه  شناسان 
منتقد رفته  اي�م. تقي آزاد ارمك�ي در گفت 
 وگو ب�ا »ج�وان« ب�ه بررس�ي زواي�اي اين 
آس�يب  هاي اجتماع�ي پرداخته اس�ت. 

اي�ن آماره�اي ح�دودي در مورد 
مصرف ال�كل و آماره�اي مختلف 
در ح�وزه مواد مخ�در چ�ه مقدار 
نش�ان دهنده واقعي�ت جامع�ه 

مخصوصاً در ميان جوانان است؟
اين آمارها اشتباه اس��ت؛ آمار اشتباهي دشمن 
جمهوري اس��امي اس��ت؛ ما به آمار اشتباهي 
اعتقادي نداريم و هيچ  كسي هم اجازه استمرار 
آن را نمي  دهد، چون وقتي كه شما مي  خواهيد 
در مورد يك تغيير رفت��ار پي جويي كنيد، بايد 
يك آمار مستمر سي يا چهل ساله داشته باشيد 
و آخر آن هم بگويد كه اين روند و افت  و  خيزها را 
داشته و اين معاني آن است. ما الان آمار پراكنده 
داريم. مثاً من دو تا تحقيق ملي در مورد اعتياد 
در ايران انجام داده  ام كه قرار شده هيچ وقت در 
مورد آن حرف نزنم. در م��ورد تغيير ارزش  ها و 
نگرش  ها در ايران هم پن��ج جلد كار كرده  ام كه 
جايي قابل طرح نيس��ت. ديگر افرادي هم كه 
پژوهش��گر حوزه اجتماعي در ايران هستند در 
اين زمينه  ه��ا كار مي كنند، ولي اينكه بش��ود 
مس��تمر آمار را پيگيري كرد، وجود ندارد. بعد 
هم بيان عريان آم��ار كافي نيس��ت. بلكه بايد 
تحليل ش��ود، چون وقتي كه تحليل مي  كنيد 
ابعاد، سياس��ي، اقتصادي و اجتماعي آن را هم 
بايد بازگو كنيد. در هر صورت اصل عمده اكنون 
اين است كه جامعه ايراني در حال تغيير است 
و تغييراتي كه در حال انجام است، از همه دنيا 

بيشتر است. 
اي�ن تغيير را مي  ش�ود ب�ا مقياس 

آماري نشان داد؟
بله! مثاً اكنون ما اشكال گوناگون دينداري در 
بين جوانان و غيرجوانان داري��م. جوامع ديگر 
يك دوره    اي را طي كرده  و الان به نوعي انسجام 
و بازگشت به دين معين رسيده  اند.  در همين 
تفكر ش��يعي كه الان وجود دارد م��ا بيان  هاي 
متفاوتي را مي  بينيم و همه مردم هم مي  گويند 
ما ديندار هستيم. يعني تعداد بي  دين  ها در ايران 
كم هستند، اما در برخي موارد افت داشته  ايم.  با 
اين حال در انجام مناسك همه مي  گويند ما دين 
داريم و اگر امكانات حضور در اربعين براي مردم 
باشد، همه 80 ميليون ايراني به كربا مي  روند، 
ولي دامنه كساني كه مثاً امربه  معروف و نهي 
 از  منكر انجام مي  دهند، براساس پژوهش  هايي 
كه انجام شده به بيست  و  چند درصد مي  رسد.  
در حوزه خانواده هم همينطور است. شما روابط 
خانوادگي را نگاه كني��د. ازدواج نكردن، طاق 
گرفتن، خش��ونت خانوادگ��ي، رعايت نكردن 
حقوق والدين يا فرزن��دان، در جامعه ايراني به 
شكل بدي در حال انجام است كه يك مورد آن 
را ما در حوزه طاق مطرح مي  كنيم. مي خواهم 
بگويم كه جامعه ايراني در حال انجام تغييرات 

مهم است كه در مقايسه با دنيا بيشتر است. 

يعن�ي بقي�ه دني�ا اف�ت خ�ود را 
كرده اس�ت،   ولي ما هن�وز در حال 

افت هستيم؟
نه! م��ي  خواهم بگوي��م جهان دارد به س��مت 
اخاق سكولار مي  رود كه از آن به شكلي امكان 
چرخش از جامع��ه  اي كه بي  اعتن��اي به دين، 
اخاق و فرهنگ است به سوي دين وجود دارد. 
شما اگر دگرديسي جامعه امريكايي يا اروپايي 
مانند آلمان را نگاه كنيد، مي  بينيد اين جامعه 
يك دفعه سكولار مي  شود و بعد دوباره جامعه 
برمي  گردد و به ارزش هاي اخاقي و ديني ميل 
پي��دا مي  كند، ام��ا از انحطاط اخاق��ي دوباره 
اخاق بيرون نمي  آيد؛ يعني جامعه  اي كه در آن 
رعايت قانون نمي  شود، برخي رشوه گير و رشوه 
 بده هستند، جامعه  اي كه همه به  جاي رعايت 
حقوق همديگر، ضد يكديگر مي  شوند، جامعه 
بي  اخاق شده است و بسيار كم احتمال دارد از 

اين بي  اخاقي بازگشت به اخاق پيش بيايد. 
اهميت مقايس�ه جامع�ه ايراني با 
غربي ه�ا ش�ايد در اين باش�د كه 
مخصوصاً جوانان م�ا از اين جامعه 

سكولار غربي الگوگيري مي كند. 
نه! اصاً من اين حرف را قبول ندارم و معتقدم 
اين كليش��ه ما بچه مس��لمانان اس��ت كه فكر 
مي كنيم هر كس��ي مثل ما نيس��ت پس متأثر 
از غرب اس��ت! نه! دارد از بي  اخاقي ما تبعيت 
مي كند. ما دچار نوعي انحطاط شده  ايم و جوان 
دارد از كس��اني كه در خانواده اوس��ت، تبعيت 
مي  كند. البته آن هم وجود دارد، ولي بيشتر از 
اينكه متأثر از آنها باشد از كساني كه در اطراف او 

بي  اخاقي و فساد مي كنند، تأثير مي  پذيرد. 
خب به قول شما امكان دارد به  دليل 
يكس�ري از بي اخلاقي  ها به سمت 
الگوي ديگ�ري برود، ول�ي همان 
هم از الگوي سكولار غربي تبعيت 

مي  كند. 
 جوان مي  خواهد از ك��س ديگري تبعيت كند، 
ولي آن ديگري اتفاقاً غرب نيست، بلكه ديگري 
آنها اتفاقاً در همين جامعه اس��ت. شما همين 
س��لبريتي  ها را ببينيد، دعواي س��لبريتي  هاي 
ما چه ربطي با دعواهاي س��لبريتي هاي غربي 
دارد؟! دعواهاي م��ا يك نوع دعواه��اي كاماً 
بي  اخاق است و هيچ تناسبي با دعواهايي كه 
سلبريتي هاي دنيا با مس��ئولان يا نمايندگان 
ديني خود مي كنند ندارد. بعد مثاً بگوييم علي 
دايي يا عل��ي كريمي غربي اس��ت و روحاني ما 
مفسد يا سنت  گراست. اصاً اين حرف  ها نيست. 
ما يك مدل رفتار فرهنگي درس��ت كرده  ايم و 
همه درگير آن هستيم؛ اين است كه جوان ما هم 
به س��مت انحطاط مي  رود، ولي به سمت غرب 
هم نمي رود، چون اصاً اگر جوان غربي به  دنبال 
جدا شدن از خانواده خود است، مسئوليت آن 
را هم مي پذيرد و حداقل پول آن را خودش در 

مي  آورد، در حالي كه جوان م��ا كجا اين كارها 
را انجام مي  دهد؟ پول كه به دس��ت نمي  آورد، 
كار هم كه نمي  كند، فس��اد و بي  فرهنگي هم 

مي كند. 
بالاخره وقتي جوان ما الگوي صحيح 
بومي خودش را كنار گذاشته، دارد 
يك الگوي ديگر را مي  پذيرد. شما 
مي  گوييد كه اين الگوي جايگزين 
س�لبريتي  ها اس�ت، من مي  گويم 

الگوي آن سلبريتي كيست؟
من نگفتم الگوي او سلبريتي است! من مي  گويم 
منازعه سلبريتي با مسئولان ديني و حكومتي 
ما هم متفاوت از منازعه سلبريتي  ها با ديگران 
رهب��ران دنياس��ت و در اي��ن منازعه  ه��اي ما 
بي  اخاقي، بي  حرمتي، قانون  ش��كني، اهانت و 
غيره است، ولي در كجاي غرب اينگونه است؟ در 
غرب يك نفر به ديگري بگويد »زر نزن«، فردا او 

را محاكمه مي كنند، پدر او را در مي  آورند. 
در غرب برخي از مباحثي كه ما به 
عنوان بي احترامي مي  شناس�يم، 

خيلي معمول است. 
نه اصاً اينگونه نيست.

ببخشيد، مثلًا نس�بت زنا دادن به 
افراد، آنجا معمول نيست؟!

اصاً معمول و مرسوم نيس��ت! فرد را محاكمه 
مي كنند و زندانش هم مي اندازند. شما جرئت 
نمي كنيد ب��ه يك نفر فحش بدهيد. اگر ش��ما 
يك چيزي شنيده  ايد، من 20 سال آنجا زندگي 
كرده  ام. ش��ما اگر به يك خانمي كه مويش زرد 
اس��ت در خيابان بگوييد موي تو س��ياه است، 
شكايت مي  كند و شما را هم محاكمه مي كنند. 
ولي در مراس�م اس�كار ب�ه رئيس 
 جمهورش�ان بدترين فحش را هم 

مي  دهند. 
خير! از زبان كنايه استفاده مي كنند. به او گفته  اند 

تو فاسدي ولي به او كه نگفتند فاحشه  اي!
عذرخواه�م ك�ه مجب�ور هس�تم 
عرض كنم؛ مثلًا وقتي آقاي رابرت 
دنيرو در مراسم اس�كار به ترامپ 
فح�ش ركيكي مي  ده�د، بقيه هم 
او را تشويق مي كنند. اتفاقاً جوان 
ما هم اين را مي  بين�د و انتظار دارد 
بتواند همين لف�ظ را همه جا به كار 
ببرد، ما اگ�ر داري�م بي  اخلاقي را 

مي  گوييم. . . . 
نه اين بي  اخاقي نيست و آن لفظي هم كه شما 
به آن اشاره داشتيد به معنايي كه ما مي  فهميم 
نيست. همه اينها تحليل زباني دارد، ولي اينجا 
ببينيد چه مي   كنيم با همديگر. مثاً من به شما 
مي  گويم چه آدم محترمي هس��تيد ولي همه 
حيثيت خانواده  اي تو را زير س��ؤال مي برم. ما 
نبايد دنبال اين برويم كه دشمن خيالي بسازيم، 

ما خودمان دشمن خودمان هستيم. 

من از صبح تا الان دو س��اعت مطالعه كرده  ام، 
يك س��اعت و نيم فيلم ديده ام، يك ساعت هم 
خبر دي��دم، يك مقداري ه��م چرخيده  ام، من 
كدام رسانه را ديده  ام؟ من سي  ان  ان ديده  ام؟ من 
فان كانال امريكايي را ديده  ام؟ خير! من همين 
س��ينماي خانگي خودمان را ديده  ام يا همين 
شبكه  هايي كه وجود دارد، پس ما بي اخاقيم. 

وقتي كه يك سلبريتي انتقاد مي  كند اگر پاسخ 
خود را به خوبي و عالمانه بگيرد، آن س��لبريتي 
نمي تواند هجمه  اي عليه دين و ارزش  ها ايجاد 
كند، ولي وقت��ي توهين مي ش��ود اينگونه مي 

 شود. 
اينكه جامعه ما در مراس��م  ها مذهبي هستند، 
ولي اخاق را رعايت نمي  كند، مشكل اينجاست. 
همان  طور كه مش��كل علم هم اساتيد هستند. 
بي  انضباطي وقتي اتفاق مي  افتد، مس��ئول آن 
نيروي انتظامي اس��ت وگرنه در جامعه  اي كه 
روحاني، استاد و نيروي نظامي همه جا هست، 
چرا نبايد دين، علم و نظم باشد؟ جوان هم دارد 
در اين فضا نفس مي  كشد و مي  گويد چرا من بايد 
رعايت كنم، وقتي من در صف اتوبوس ايستاده  ام 
و يك نفر با صداي بلن��د مي  اندازد در خط ويژه 
و گاز مي  دهد و مي  رود، چ��ه فرقي بين من و او 
هست؟ اگر او خطا مي  كند و پولش را مي دهد، 

من هم مي  خواهم خطا كنم!
ولي با وجود همه اين بي  اخلاقي  ها 
وقتي اين جوان ما مي  خواهد الگو 
بگيرد، الگوي او همان س�لبريتي 
اس�ت ك�ه تبلي�غ غ�رب را انجام 

مي  دهد. 
قبول دارم. ولي چرا بايد به چنين جايي برسد؟ 
ش��ما كه غرب را نمي  توانيد نابود كنيد. ش��ما 
دريچه كانال  هاي مس��تهجن را كه نمي  توانيد 
ببنديد. شما جلوي تبليغ عريان  گرايي در غرب 
را كه نمي  توانيد بگيرد. راه آن اين اس��ت كه ما 
خودمان را تقويت كنيم. بالاخره او كار خودش 
را مي  كند، ما چرا كار خودمان را درس��ت انجام 
نمي  دهيم؟ ما چرا در مدارس مان خوب حرف 
نزنيم؛ مجلس را ش��ما نگاه ك��ن. آن نخبگان 

سياسي اثرگذار كشور كجا هستند؟ 
 الان خيلي  ها مي  گويند ما هستيم، 

اين حرف  ها را هم زده  ايم. 
اينها همه چهره هاي بدلي هستند. من كارشناس 
اين بحث هس��تم وگرنه معلوم اس��ت كه آقاي 

فاني مي  گويد من عامه اين مباحث هستم!
اگر يك آيت الله مانند امام خميني اثرگذار بود 
به  دليل اين ب��ود ك��ه درس خوانده بود، درس 
داده بود، تربيت كرده بود و مبارزه هم كرده بود. 
ولي چرا يك نفر به اين س��خنرانان كم  بهره ما 
گوش نمي دهد، در حالي كه صبح تا ش��ب هم 
س��خنراني دارند؟ به  دليل اين اس��ت كه بدلي 

هستند. 
بدلي يعني چه؟

يعني درس نخوانده هستند، كار نكردند، هيچ 
بحراني را حل نكرده و هيچ جا هم پاي اس��ام 
نايستاده  اند. مانند آن اساتيد دانشگاه مي  مانند 
كه هزار تا كتاب و مقاله دارند ولي يك مس��ئله 

ساده را به آنها بدهيد، نمي  توانند حل كنند. 
الان كدام يك از نماين��دگان مجلس در همين 
بحران اتمي كه داريم، فهم س��اماندهي حوزه 
اتم در ايران و جه��ان را دارند كه بتوانند كمك 
كنند؟ اگر رهبري نبود كه بتواند اينها را س��ر و 
سامان دهد، چه كس��ي مي  توانست اين بحران 

را حل كند؟
اگر درس هم خوانده باشد، مثلاً يك 
نفر را بياوريم از هاروارد براي يكي 

از وزارتخانه  ها همين كافي است؟
بله! اگر ايراني نابغه ملي است، بياوريد. 

اگر همين نابغه ملي را بياوريم براي 
جوانان ما كافي است؟

بله آرام مي  شود. 
خب ما الان در شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي چنين فردي داريم. 
كجا داريم؟ دانه دانه آنها را مي  شناسم. 

دكتر ايم�ان افتخ�اري از اعضاي 
جوان شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
هس�تند كه پيش از اين از اساتيد 

دانشگاه هاروارد هم بوده  اند. 
اگر خودش را نشان بدهد كه نابغه است و شما 
به مردم نشان دهيد جامعه مي  گويد آخيش اين 
كشور آدم عاقل بالاي سرش هست! اگر الان هم 
مشكل داريم، چون عاقل هست نمي گذارد به 
انحطاط برويم. ولي جامعه مشكلش اين است 

كه چهره  هاي آن قابي است. 
خب الان من يك مثال زدم كه يك 
نفر تحصيلكرده هم آورده ايم و در 
ش�وراي عالي انقلاب فرهنگي هم 
مشغول اس�ت، ولي نمايي كه شما 
از اين شورا نش�ان مي دهيد سياه 
است و به قول معروف همه را با يك 

چوب مي  رانيد. 
من س��ياه  نمايي نمي  كنم، بلك��ه مي  گويم چرا 
جوان ايراني اين مقدار ناآرام است و درست رفتار 
نمي كند، بلكه حتي در ميان سرمايه  داران ايراني 
نيز اينگونه است و بسياري از آنها به همين دلايل 

از كشور خارج شده  اند. 

884984403سرويس اجتماعي
خودمانبلایجانخودمانشدهایم!

»جوان« در گفت  و  گويي متفاوت با تقي آزاد ارمكي
وضعيت جوانان و الگوهاي جامعه ايراني را بررسي آسيب  شناسانه كرده است

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

پسرك به فروش�گاهي رفت و تقاضاي كار كرد. مدير يك روز 
فرصت داد كه آزمايش�ي كار كند، آنگاه در باره اس�تخدامش 

تصميم بگيرد. 
او آخر وقت سراغ پسرك رفته، پرسيد چند مشتري داشتي؟ 

گفت يك مشتري!
مدير غمگينانه گفت فقط يك مشتري؟ تازه كارها نيز حداقل 

۱۰ فروش روزانه دارند؛ حالا چه مبلغي فروختي؟
پسرك گفت ۱35 هزار دلار!

مدير فريادي كشيده، پرسيد مگر چه فروختي؟
پسرك گفت دو قلاب، يك چوب گرافيت و يك چرخ ماهيگيري. 
بعد پرسيدم عازم كجايي؟ گفت خليج پشتي؛ گفتم پس به قايق 
احتياج داري. . . يك قايق هم فروختم. بعد ديدم ماشينش قادر 

به حمل قايق نيست، پيشنهاد بليزري دادم كه خريد!
مدير مبهوت پرسيد تو به مش�تري قلاب ماهيگيري، قايق و 
بليزر فروختي؟ پس�رك گفت او قرص س�ردرد خواست، من 

پيشنهاد ماهيگيري دادم!
اولي�ن روز كاري »كارل اس�توارت« مال�ك بزرگ تري�ن 

هايپرماركت هاي جهان. 
استعداد! از استعدادها غفلت نكنيد. . . 
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    حيدري – اصفهان: مهمانسراي عباسي در اصفهان متعلق 
به شركت بيمه ايران كه شركت دولتي است، نرخ اجاره يك شب 
اقامت در مهانس��را از 2ميليون و 500 هزار تومان تا 6 ميليون 
تومان است. براي مردم عادي امكان استفاده از اين مكان نيست. 
متأسفانه بيشتر پرسنل مهمانسرا هم با وجود اوج گيري دوباره 
كرونا در اصفهان پروتكل هاي بهداشتي را رعايت نمي كنند. نكته 
ديگر اينكه به شهروندان اجازه بازديد از موزه قرآن را نمي دهند. 
وقتي با اعتراض مواجه مي شوند، مي گويند امكان بازديد وجود 
ندارد. حتي روابط عمومي و رئيس بيمه اس��تان هم جوابگوي 
مسئله نبودند. اين مهمانسرا، يك مكان دولتي است كه بازديد 
براي عموم بايد آزاد باشد. ان ش��اءالله رئيس بيمه مركزي ايران 
پيگيري اين مسئله باشند، چون مسئولان بيمه استان اصفهان 

همكاري نمي كنند. 
      اغياري– مرند: وضعيت س��ازه بازار سرپوشيده شهرستان 
مرند به شدت خطرناك شده است. با نشست زمين كف معبر بازار 
تاريخي مرند در قسمت لباس فروشان، كفاشان، ريسمان فروشان 
و بازار مسجد، هر آن احتمال ريزش آوار از سقف وجود دارد.  آيا 
اين وضع بازار در شأن و منزلت اين شهر 6هزار ساله است؟ تمام 
سقف هاي بازار نياز به مرمت و رسيدگي دارد. هر لحظه امكان 
دارد حادثه هولناكي اتفاق بيفتد. ساير بازارها هم چنين مشكلي 
دارند، ولي وضعيت اين بازار حادتر از بقيه بازار هاي سرپوشيده 
شهرستان است. لطفاً مسئولان اس��تان و شهرستان رسيدگي 

كنند تا اين وضعيت به فاجعه ختم نشود. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸53۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

نجاتسرچشمه
ادامه از صفحه اول

 چشمه خشك شده
محمدرضا محبوب فر، كارشناس و پژوهشگر حوزه بحران های محيطی و عضو 
انجمن مخاطرات محيطی و توسعه پايدار ايران درباره وضعيت كنونی آب در 
كش��ور در گفت وگو با »جوان « می گويد قطعی آب چهارمحال و بختياری و 
مشكل چشمه كوهرنگ نمی تواند ناشی از سياب باشد:»كوهرنگ چشمه ای 
خشك است. يكی دو سالی می شود به دليل مديريت نامناسب در بالادست 
چشمه و همچنين وقوع زلزله  هايی در حوضه آبريز چشمه كوهرنگ، دبی 
آب چشمه كاهش پيدا كرده و با كاهش دبی گل آلودگی آن اجتناب ناپذير 
است. اين چشمه منبع اصلی تأمين آب شرب چهل گرد، كوهرنگ و شهر ها 
و روستاهای مس��ير و همين طور زاينده رود است. سال گذشته زلزله ای در 
منطقه رخ داد كه بافاصله بعد از زلزله تغيير ميزان آب دهی چشمه كوهرنگ 
اتفاق افتاد. قبل از زلزله هم ش��اهد انتقال آب از بالادست چشمه بوديم. با 
توجه به زلزله ای كه رخ داد و همين بحث خشك ش��دن چشمه كوهرنگ 
بايد به اين موضوع توجه  می ش��د و ب��ا تأمين زيرس��اخت ها ، پيش بينی و 
آمادگی لازم برای چنين روز هايی صورت می گرفت. درحال حاضر شهركرد، 
چهارمحال و بختياری، خوزستان، همدان، آذربايجان و امثالهم دچار قطعی 
آب ش��ده اند. دليل آن هم اين است كه سرچش��مه تأمين آب كشور دچار 
مشكل شده و ما اين قطعی و جيره بندی را ممكن است در مناطق ديگری 

هم مشاهده  كنيم.«
 نامديريتی داخلی و حق خوری خارجی 

از نگاه اين كارشناس محيط زيست، ما از يك سو نامديريتی منابع آبی كشور را 
داريم و از سوی ديگر بخشی از اين مسئله به حقابه ای بازمی گردد كه از طريق 
كشورهای عراق، تركيه و  افغانستان به تاراج رفته است:»وسعت تركيه يك 
سوم ايران است. ايران 100ميليارد متر مكعب آب قابل استحصال دارد اما 
تركيه با قلدربازی و برداشتن حقابه كشورهای ديگر 240ميليارد متر مكعب 
آب قابل استحصال دارد. تركيه با اين منابع آب گسترده كه در اختيار دارد 
قدرت زيادی كسب كرده و حتی به كشور هايی همچون قبرس، اسرائيل و 
عربستان وعده تأمين آب شرب داده است. در بحث حقابه  ها ما چالش جدی 
داريم . درباره حقابه هيرمند ادعا می كنند حقابه هامون را داده اند اما در واقع 
با جاری شدن سياب در افغانستان آنها چاره ای جز ر ها كردن آب نداشتند و 
معلوم نيست اين رويكرد تداوم داشته باشد. در حال حاضر بحث تغيير اقليم، 
خشكسالی و كاهش بارش  ها شايد بهانه خوبی فراهم كرده كه برخی مديران 
خارج از توان اكولوژيكی نس��بت به سدسازی، توسعه صنايع آب بر، توسعه 
اراضی كشاورزی و همچنين نسبت به انتقال آب بين حوزه ای اقدام كنند! اما 
بايد بدانيم طرح های جدی انتقال آب و سدسازی ها رويكردی اشتباه است. 
برای كشوری مثل ايران درست نيست كه هر ساله شاهد بارش های سيل آسا 
باشيم. از يك سو سياب كشور را فرا بگيرد و از سوی ديگر كشور تشنه باشد. 
من معتقدم طی سال های مختلف نه فقط در ايران بلكه در ساير كشور ها هم 
برخی نوسانات اقليمی طبيعی است و رقمی بين 15 تا 30درصد دارد. بعضی 
سال  ها بارش از حد نرمال بيشتر و برخی سال  ها كمتر است. كاهش بارش، 
دوره ترسالی يا خشكسالی بهانه  هايی برای اجرای تفكرات سازه ای است! به هر 

حال بايد بحران در سرچشمه كشور را خيلی جدی گرفت.«
 آب يعنی قدرت

اما راه حل چيست و چگونه بايد با چالش های آبی كشور مواجه شد؟ از نگاه 
محبوب فر راه حل به مديريت منابع آبی در كش��ور ب��از می گردد. امری كه 
مسائل اقتصادی در آن دخالت دارد و پيامد آن ورشكستگی است، همچنان 
كه در مناطقی همچون اصفهان تخليه جمعيت شروع شده كه روندی بسيار 
خطرناك است:»محيط زيست و منابع آبی كش��ور را بايد از چنگ مافيای 
آب كه بخش��ی از مافيای اقتصادی اس��ت خارج كنيم. عرصه های طبيعی 
كش��ور از جمله منابع طبيعی كش��ور در اختيار مافيای آب است و آنها در 
حال سوداگری اقتصادی هستند. همين سيابی كه رخ داد برای طرح های 
آبخيزداری كشور يك رسوايی بزرگ بود، چراكه اگر طرح های آبخيزداری و 
آبخوان داری وجود داشت اين سياب می توانست برای تأمين آب يك سال 
كشور مورد بهره برداری قرار بگيرد. كشور هايی الان قدرت اول دنيا هستند 
كه به جای نفت و گاز، منابع آبی در اختيار داشته باشند. منابع آبی در ايران 
به وفور وجود دارد اما منابع آبی كشورمان بی قاعده مصرف می شود. الان ما 
كشاورزی افسارگسيخته ای داريم كه الگوی كشتش سنتی با بيشترين پرت 
و مصرف آب است. در بحث توس��عه صنايع هم ما با چالش مواجهيم و بايد 
به جای صنايع آب بری مثل كاشی، سراميك، پتروشيمی و فولاد، صنايعی 
همچون گردشگری، صنايع دستی، نيروگاه  ها و سلول های خورشيدی را در 
دستور كار قرار دهيم. ما بايد كاركرد اقتصادی كشور را به سمت و سويی ببريم 

كه منابع آب كمتر مصرف شوند.«
 سيلاب  هايی كه كم آبی را برطرف نمی كند!

عليرضا توانا، كارشناس آب و عضو كميته ملی سدهای بزرگ ايران هم در 
گفت وگو با »جوان « درباره بحث تغييرات اقليمی و اثرگذاری آن بر تأمين آب 
كشور و همچنين تداوم خشكسالی با وجود سياب ها، معتقد است  تغييرات 
اقليمی ناشی از گرم شدن كره زمين، ايران را نيز تحت تأثير خود قرار داده و 
مشكل كم آبی كشورمان باتوجه به مطالعات و تحقيقات انتشار يافته حتی با 
فرض چند سال پرآبی نيز رفع نمی شود:»سياب، مخاطرات زيست محيطی 
نيز به همراه دارد،از جمله مواردی كه می توان به آنها اش��اره كرد، فرسايش 
شديد خاك، از بين رفتن پوشش گياهی، ناپايداری و رانش زمين است. سيل 
مشكل كم آبی را حل نمی كند به خاطر اينكه كشور ما دچار بدهكاری انباشته 
شده آب است كه بايد به شكل تقسيط در درازمدت حل شود، سيل فقط با 
آوردن رسوب به پشت سد ها باعث نابودی سد ها و كاهش طول عمر مفيد آنها 
می شود. برای بهبود مديريت منابع آب و كاهش خسارات ناشی از مخاطرات 
طبيعی از جمله سياب  ها و مديريت سريع تر بحران بايد بر لايروبی، بازسازی 
و احيای قنوات تمركز شود. همچنين برنامه ريزی برای احداث سدهای زير 
زمينی كه سال هاست در برخی از كشورهای پيشرفته آغاز شده و نقش مؤثری 
در جلوگيری از خالی شدن سفره آب های زيرزمينی دارد. سرمايه گذاری برای 
تقويت طرح های آبخيزداری با كمك مردم برای كنترل آب های سطحی و 
روان آب  ها و برنامه ريزی برای ايجاد مخازن جمع آوری و ذخيره س��ازی آب 
باران در فصول بارندگی )زمس��تان و بهار( در زمين های كشاورزی از ديگر 
كار هايی است كه در اين زمينه می توان انجام داد. از سوی ديگر گفته می شود 
بين 40 تا 60 درصد از آب پش��ت سد ها تبخير می شود، بنابراين لازم است 
برای اجرای روش های نوين متداول در دنيا يا بررسی روش های مبتكرانه برای 

ذخيره سازی و مديريت آب اقدام كرد.«
توانا درباره برنامه ريزی های بلندمدت مديريت آب و استفاده از طرح  هايی 
همچون آب شيرين كن  ها نيز به كشورهای حاشيه خليج فارس مانند دبی، 
كويت و قطر اشاره می كند كه از دستگاه های آب شيرين كن استفاده می كنند 
و توانسته اند استفاده بهينه ای از آب خليج فارس داشته باشند:»درباره وضعيت 
تالاب  ها و درياچه های داخلی هم بايد توجه داشت با صنعت توريسم و ريسك 
شهری اطراف اين تالاب ها، دسترسی اهالی شهرهای كناری به آب آشاميدنی 
باعث خشك شدن تالاب شده و بحث ريزگرد ها را ايجاد می كند. همچنين 
در صورت احيا نشدن درياچه عمومی در اين حوضه آبريز، ريزگرد هايی ايجاد 
می شود كه شرايط را مانند اهواز می كند و با اجرای پروژه داپ در تركيه، در 
پنج سال آينده احتمال خشك شدن و از بين رفتن محيط زيست اين منطقه 
بسيار زياد است. از سوی  ديگر استفاده بی رويه از آب های زيرزمينی كه در 
مناطقی از تهران برای پركردن استخر ها استفاده می شود يا استفاده از اين 
آب  ها برای آبياری مزارع و عدم مديريت كشت برخی محصولات كشاورزی 
آب بر و فقدان كنتوره��ای حجمی در ويا هايی كه بيش��تر در غرب تهران 
هستند، آسيب جدی به آب های زيرزمينی وارد می كنند و فرونشست  ها را در 
كشور تشديد می كند. بايد در وزارت نيرو سازو كار ويژه ای با عنوان مديريت 
بهينه آب با توجه به تغييرات اقليمی راه اندازی شود. اين اتفاقی است كه حتی 
در برخی كشورهای اروپايی كه به ظاهر مشكل آب ندارند هم وجود دارد و 
مديريت آب برای شان مهم است. كشور سوئد كه در نزديكی قطب قرار دارد 
و با آب شدن يخ های قطبی س��طح دريا بالا می آيد، درباره مسئله تغييرات 
اقليمی به تناسب شرايط كشور خودش برنامه دارد. ما بايد از همين حالا و 

پيش از جدی شدن بحران فكری برايش داشته باشيم.« 

وجود۹۰۰پروندهدرصندوقذخيره
فرهنگيانبهارزش۱۷هزارميلياردتومان

پرون�ده   ۹۰۰ فرهنگي�ان  ذخي�ره  صن�دوق  مديرعام�ل 
نظ�ام  ب�راي  ج�دي  چالش�ي  را  صن�دوق  اي�ن  حقوق�ي 
ش�وند.  تعيين تكلي�ف  باي�د  ك�ه  دانس�ت  آموزش�ي 
 مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان در دومين روز از اجاس مديران 
و رؤساي آموزش و پرورش سراسر كش��ور اظهار كرد: اميدوارم ميزان 
نارضايتي از صن��دوق ذخيره فرهنگيان كم باش��د. امروز اين صندوق 
با حدود 10 چالش اساس��ي مواجه اس��ت. اولين چال��ش اينكه وعده 
تخصيص ارزش مالكانه داده شده است، ولي صورت نگرفته است كه در 

حال پيگيري هستيم. 
حميدرضا نجف پور ادام��ه داد: دومين چالش، بي اعتمادي به عملكرد 
صندوق است و چالش بعدي زيان سنواتي بانك سرمايه است كه بيش 
از 40 هزار ميليارد تومان است. ديون بانكي به ميزان 10 هزار ميليارد 
تومان، 4 هزار و 200 ميليارد تومان مطالبات بانكي، مشكات پروژه هاي 
پتروشيمي، نداشتن نظام ش��فافيت و عدم اس��تقرار نظام حاكميت 
كش��وري از ديگر مشكات اس��ت. همچنين متأس��فانه ۹00 پرونده 

حقوقي به ارزش 1۷ هزار ميليارد تومان از مشكات صندوق است. 
وي افزود: بحث هاي رو به جلو داريم. در يك ماهه اول فعاليت، س��ند 
راهبردي برون رفت از چالش هاي اساسي كه لازم بود اقدام شود، ترسيم 
شد. همچنين حتماً دارايي ها بايد اصاح شود. چند اقدام بايد انجام شود 
كه از جمله آنها اصاح پرتفوي صندوق است تا ريسك سرمايه گذاري 

و سودآوري مديريت يابد. 
مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان اف��زود: از ظرفيت حاكميتي به 
منظور افزايش بازدهي ها استفاده كرده ايم. مكاتباتي با مجلس در حوزه 
پتروشيمي ها و توليد انجام شده و در آينده تغييراتي از جنس اصاح 
استراتژيك ش��كل خواهد گرفت. پيش از اين ورودي به حوزه اقتصاد 
ديجيتال نداش��تيم كه طراحي هايي انجام ش��ده، سياستگذاري ها و 
تعيين راهبردها تاكنون به سرانجام رسيده و عملياتي شدن آن كمي 

زمان مي برد. 
نجف پور افزود: جريان نقدينگي صندوق جريان مثبتي نيست. اقداماتي 
در زمينه تأمين مالي انجام شده اس��ت تا معلمان پس از بازنشستگي 
بتوانند منابع خود را درياف��ت كنند. پروژه هايي در دس��ت داريم كه 
براي تقويت صندوق در پتروش��يمي ها ضروري ب��ود. حتماً مجموعه 
كارگزاري ها و صندوق ها و بنيه و بانك ها را در گروه مالي مدنظر داريم. 
مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان با بيان اينكه فرايند بورسي شدن 
هلدينگ ها و شركت ها در حال انجام است، اظهار كرد: اكنون در فرايند 
بورسي شدن هس��تيم. با اين اقدام، ارزش دارايي هاي صندوق افزوده 
خواهد شد و تأمين نقدينگي براي ابقاي تعهدات معلمان و تأمين مالي 

صندوق محقق خواهد شد. 
وي ادامه داد: م��دل علمي تعيين، تس��هيم و تحوي��ل ارزش مالكانه 
دارايي هاي صندوق به معلمان تدوين شده و آماده ارائه به هيئت امناي 
صندوق است. بيش از هزار500 نفر ساعت روي اين موضوع كار شده و 
از دانش جمعي از نخبگان بهره گرفتيم. هشت مدل علمي براي اين كار 

احصا  شده و پس از تصويب در مسير اجرا قرار مي گيرد. 


